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Olimpiada de la Oradea, România: o perioadă neobișnuită, dar o organizare excelentă. 
 
Cea de-a 37-a ediție a Olimpiadei din acest an s-a desfășurat în perioada 11-13 august la Oradea în România. Nu doar 
o premieră pentru țara organizatoare România, ci și într-un moment foarte neobișnuit din plin sezon porumbeilor. 
Din cauza tuturor vicisitudinilor legate de Covid, organizația a fost nevoită să amâne sărbătoarea de două ori. Iar 
următoarea Olimpiada se apropie deja. Mai multe despre asta mai târziu. 
Oradea (pronunțat: Orada) este un oraș din vestul României cu aproximativ 190.000 de locuitori, aproape de granița 
cu Ungaria. Situat central în Polonia, Slovacia și Ungaria. Dar relativ departe de țările cu porumbei precum Țările de 
Jos, Belgia și Germania. Acest lucru explică, de asemenea, faptul că audiența relativ mică a fost prezentă din aceste 
țări. Atunci de ce să nu te organizezi lângă un aeroport ca în orașul București? În primul rând, pentru că primăria 
municipiului Oradea a fost foarte dispus să obțină olimpiada de porumbei în orașul lor. Un centru sportiv nou 
construit a fost pus la dispoziție gratuit. Spre comparație, o astfel de cazare în București ar costa 100.000 de euro în 
chirie. Ceremonia de premiere a fost permisă să aibă loc în mijlocul orașului, pe piața centrală. Una peste alta, o 
alegere practică, dar logică. Întrebarea este dacă ar veni mai mulți vizitatori străini dacă ar fi ținut la București. 
Aceasta nu a fost o opțiune atractivă în mijlocul sezonului de curse. 
 
Apoi programul. Olimpiada a fost deschisă vineri dimineața la ora 10:00. Cu mult înainte de ora zece vizitatorii s-au 
adunat în fața sălii Polivalente unde urma să aibă loc olimpiada. Această sală este nouă și finalizată în luna aprilie a 
acestui an. Sala este folosită în principal pentru competiții sportive la nivel național precum baschet (foarte popular 
în România), volei și handbal. Imediat după ora 10 a.m., a fost sunat imnul olimpic, iar vizitatorilor li s-a adresat afară 
un prezentator de renume național și un actor cunoscut. Au urmat mai multe discursuri ale unor demnitari precum 
Prințul României ca patron al hobby-ului porumbeilor voiajeri, Istvan Bardos, președintele FCI, membru al Comisiei 
pentru Agricultură a Parlamentului României, secretarul de stat pentru agricultură, primarul orașului. Oradea și 
Marius Tunduc , președintele Federației Columbofile Române și șeful Comisiei Olimpiade. După aceea, desigur, s-au 
eliberat o serie de coșuri cu porumbei și la ora 11 a avut loc parada drapelului, la fel ca într-o adevărată olimpiada 
sportivă. Țările au fost enumerate în ordine alfabetică, după care reprezentantul țării în cauză și-a prezentat drapelul 
țării sale. Ben Geerink a fost purtător de steag în numele Olandei. Împreună cu membrul consiliului de administrație 
Hans van Dijk, reprezentanții Țărilor de Jos și NPO. 
 
Foto 1: Sala polivalentă 
Foto 2: Parada steagurilor 
Foto 3: Deschidere cu eliberare de porumbei 
 
După parada drapelului, sala a fost deschisă publicului. Intrarea liberă până la ora 11. Biletele pentru diferitele 
evenimente puteau fi achiziționate în avans online prin intermediul site-ului www.olympiad.ro și www. 
racingpigeonsolimpiade.ro. În holul de după intrare, toți porumbeii olimpici erau în cușcă cu apă și mâncare. Păzit 
continuu de securiști cu aspect impunător. Nu treceți pe lângă panglica din fața cuștilor pentru că atunci ați avut 
imediat un paznic în gât. Cei mai multi porumbei zac linistiti in cusca si dat fiind timpul sezonului, nu este de mirare 
ca unii naparliu destul de mult. La toate cuștile a fost atașată o listă de performanțe cu premiul obținut în 
clasamentul comun al Olimpiadei. Majoritatea premiilor I la diferitele categorii au fost câștigate de polonezi, cehi și 
români, dar Olanda a participat foarte bine la nivel internațional. Dar, să fiu sincer, desigur că încă compară merele 
cu portocale. 
 
Foto 4: Expoziție porumbei olimpiadei 
Fotografia 5: „605” lui C. van Rijn, locul 5 cat. C o zi distanta echipa B 2020-2021 
 
La parter, sala a fost amenajată ca o sală de expoziție cu diverse standuri, așa cum știm și din expoziția noastră din 
Houten. A fost un spectacol foarte limitat, cu puțini furnizori internaționali. Au fost prezenți mai mulți furnizori de 
furaje cunoscuți, precum Beijers, Versele Laga și Van Robays. Bineînțeles că au fost prezenți și crescători (în principal 
români) pentru a vinde tineri. 
Deși nu foarte anunțat public, Wim Muller a susținut vineri un seminar celor interesați de maraton. Această categorie 
este foarte populară în România. Nu era clar despre ce este vorba exact (maraton, desigur) și câte persoane au 
participat la seminar. 
 



Foto 6: Etajul expoziției 
 
După încheierea târgului la ora 17:00, s-au făcut pregătirile pentru evenimentul de închidere de vineri: festivitatea de 
premiere pentru toate categoriile olimpiadei și competiția World Best Porumbei. Pentru că Covid a trecut, toate 
premiile au trebuit să fie acordate începând cu 2019. A fost destul de mult timp. Dar asta nu a stricat distracția 
pentru că această ceremonie de premiere a avut loc în piața centrală din Oradea. Vreme frumoasă, locuri frumoase 
(rezervate în avans), băuturi gratuite și oameni drăguți. Dar mai presus de toate într-un loc foarte frumos din oraș, 
între clădirile istorice. Pe măsură ce seara a înaintat și a început să se întunece, toate clădirile erau frumos luminate 
și era foarte plăcut să fii în aer liber. Ceea ce este și o premieră. Olimpiada nu a fost organizată niciodată afară și 
probabil că nu se va mai întâmpla. 
 
Foto 7: Amenajare în centrul orașului 
Foto 8: Festivitatea de premiere condusă de Marius Tunduc 
Foto 9: Podium WBP FCI 2021 – Speed – Comb. Huisman – locul I 
 
După cum am menționat, prezența columbofililor străini a fost dezamăgitoare. Aceasta a însemnat că diferitele 
premii câștigate au fost primite de reprezentantul țării lor. Prin urmare, Ben Geerink și Hans van Dijk au fost nevoiți 
să transporte un cărucior cu pahare în Țările de Jos. Ulterior ai auzit de la diverse persoane că nu știau că are loc 
această ceremonie, dar altfel ar fi venit cu siguranță în România. Poate o oportunitate ratată în ceea ce privește 
promovarea, dar lucrurile făcute nu necesită timp. 
 
La sfârșitul serii a avut loc un spectacol uluitor al cântăreței Andra. O vedetă absolută în România. Chiar și oamenii 
care nu aveau nimic de-a face cu porumbeii se puteau bucura de asta. Drept mulțumire locuitorilor orașului Oradea. 
Și asta a fost doar ziua 1! 
 
Foto 10: Spectacol cântăreței Andra 
 
A doua zi, sala a fost din nou deschisă pentru public la ora 10. Deși era sâmbătă (și au fost anulate și zborurile din 
România), sala nu era plină. La ora 11 a avut loc prezentarea competiției internaționale one loft organizată de FCI. Un 
spectacol departe de patul meu pentru mulți pasionați, dar extrem de popular în România (și mult dincolo). Nu pot 
spune multe despre asta pentru că la acea vreme am fost invitați la un interviu live care a fost difuzat pe pagina de 
Facebook a Olimpiadei. În ceea ce privește furnizarea de știri, românii au avut-o bine în regulă. De asemenea, a fost 
organizat un seminar dimineața cu Etienne Meirlaen ca vorbitor invitat. Una dintre icoanele belgiene îndrăgite ale 
timpului nostru. Nici aici nu trebuie să răspund la ceea ce s-a spus. Seminariile nu au fost incluse în broșura de 
program, așa că nu se știa unde și la ce oră. 
 
Seara a avut loc la ora 19, „Banchetul prieteniei”. Și aici puteți comanda un număr limitat de bilete în avans. Nu 
făcusem asta la început, dar la invitația organizației ne-am putut alătura. Era o sală albă frumoasă în Oradea. Destinat 
în principal petrecerilor și petrecerilor (de nuntă). În timpul mesei a fost muzică live și spectacole ale unui grup de 
dansuri folclorice cu îmbrăcăminte și dans tradițional. Partea oficială a vizat în principal o mulțumire către țările 
participante. 30 de piese în total, inclusiv reprezentanți din Irak și Iordania, de exemplu. Fiecare reprezentant a 
primit un tablou unic pictat manual și o medalie la Olimpiada. În încheiere, drapelul olimpic a fost predat următoarei 
țări organizatoare de către președintele Marius Tunduc. Și acea țară este: Țările de Jos! Sub aplauze puternice, 
președintele Ben Geerink a primit steagul. Maastricht 2024. Iată-ne! 
 
Fotografie 11: Banchet de prietenie în Ambasador 
Foto 12: Predarea picturii și medaliei 
Foto 13: Predarea drapelului Olimpiadei lui Ben Geerink 
 
Experiența noastră personală a fost pur și simplu WOW! Că porumbelul nostru „Olympic Blueliner” a fost trimis în 
numele Țărilor de Jos la Olimpiada și, în cele din urmă, a devenit al 14-lea în lume, este un vis devenit realitate! Am 
condus 1.700 km pentru el și a meritat mai mult decât. Ne-a plăcut foarte mult expoziția, sărbătoarea festivă din 
centrul istoric al orașului și „Banchetul prieteniei” și românii drăguți pe care i-am întâlnit. A fost și ocazia de a face 
această vizită în timpul unei excursii de camping prin nu mai puțin de 8 țări. Cu o caravană veche a părinților lui Marit 
ni s-a permis să ne bucurăm de împrejurimile Dresdei, Bratislava, mediul rural al Ungariei, orașul Oradea din 
România, Lacul Balaton din Ungaria, lacurile Plitivice din Croația și în final frumosul lac Bled din Slovenia. De neuitat 
să trăiești în familie. Alăturați-vă nouă în galeria foto de mai jos! 



Mulțumiri speciale lui Călin Răzvan, pe care l-am cunoscut prin Facebook acum câțiva ani. Este un columbofil fanatic în 
România, specializat, printre altele, pe tineri. I s-a permis să urce pe cel mai înalt podium și să primească o medalie 
olimpică de argint. Ne-am vizitat după festivitatea de premiere de pe piața din Oradea. Călin zboară cu un partener, 
Florin Gatejescu. Pe lângă performanțele formidabile pe care le realizează împreună, Florin activează și ca director la 
Federația Română. Este al doilea om în spatele președintelui Marius Tunduc și a avut un rol major în organizarea 
olimpiadei. Martijn a fost invitat la un interviu cu așa-numitul „Olympiade TV”, o experiență foarte frumoasă. Interviul 
a fost realizat de Cosmin Pretorian. Iar la invitația lui Florin, Călin și a domnului Marius Tunduc am avut voie să 
participăm la „Banchet de prietenie”. Alături ne-am întâlnit pe colegul lui Calin, Gelu Vochin, și pe prietenul său, Cehan 
Marian. Gelu este mandru detinator a nu mai putin de 3 porumbei de Olimpiada, specializati in Maraton. Gelu este o 
enciclopedie de alergare în domeniul sportului columbofil, un cunoscător al competiției olandeze, are compuclubul 
sub scurtătură și citește rezultatele ca și noi. Îl cunoștea pe faimosul porumbel de maraton „Joe Frazier” de la tatăl 
Fred Kramer și Cees Ouwehand, știa despre creșterea în comun cu Jellema și de Romee. De fapt, avea numărul privat 
al tatălui Fred... Și o vizitase deja pe Jellema înainte să izbucnească toată nebunia în jurul lui. Și toate acestea stând la o 
masă în Oradea, România! Mulțumesc pentru ospitalitate. 
 
 
Martijn și Marit Kramer 

 

 


